

СОДЕРЖАНИЕ

ЭКОНОМИКА

Дадалко С. В., Копыток А. В. РАЗВИТИЕ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЙ ИНИЦИАТИВЫ В ФОРМАТЕ ПАРТНЕРСТВА ГОСУДАРСТВА И БИЗНЕСА КАК ФАКТОРА ЭКОНОМИЧЕСКОЙ БЕЗОПАСНОСТИ	4
Дурович А. П., Гришко Н. И. ВОЗМОЖНОСТИ И НАПРАВЛЕНИЯ ПРИМЕНЕНИЯ ТЕХНОЛОГИЙ ИСКУССТВЕННОГО ИНТЕЛЛЕКТА В УПРАВЛЕНИИ ПЕРСОНАЛОМ	13
Лабейко О. А. ДЕМОГРАФИЧЕСКИЕ И РЕГИОНАЛЬНЫЕ ОСОБЕННОСТИ ИНВАЛИДНОСТИ НАСЕЛЕНИЯ В БЕЛАРУСИ В 2013–2022 ГГ.	23
Столяров Г. В. ФУНКЦИИ УПРАВЛЕНИЯ, ВЫПОЛНЯЕМЫЕ В СОВРЕМЕННЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ	28
Тихонова Л. Е., Ли Цзин АНАЛИЗ ЗАНЯТОСТИ НАСЕЛЕНИЯ В НОВЫХ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКИХ УСЛОВИЯХ РАЗВИТИЯ КНР	34

ЮРИСПРУДЕНЦИЯ

Балиева З. Я. АКТУАЛЬНЫЕ ВОПРОСЫ СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ АДМИНИСТРАТИВНО-ДЕЛИКТНОГО ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА РЕСПУБЛИКИ КАЗАХСТАН	41
Вишневский А. Ф., Вишневский А. А. ПЕРСПЕКТИВЫ ОСМЫСЛЕНИЯ ПРАВОСОЗНАНИЯ В СОВРЕМЕННОЙ ЮРИДИЧЕСКОЙ НАУКЕ	45
Волкова Н. А. ЮРИДИЧЕСКИЕ ФОРМЫ ПРЕДДОГОВОРНЫХ ОБЯЗАТЕЛЬСТВ ПО ГРАЖДАНСКО-ПРАВОВЫМ СДЕЛКАМ	51
Жилинская В. Д. ОСОБЕННОСТИ ПРАВОВОГО СТАТУСА ИНДИВИДУАЛЬНОГО ПРЕДПРИНИМАТЕЛЯ	62
Климович Ю. С. ДИСТАНЦИОННЫЙ ПОРЯДОК ПРОИЗВОДСТВА СЛЕДСТВЕННЫХ ДЕЙСТВИЙ В УГОЛОВНОМ ПРОЦЕССЕ: ПРАКТИКА ПРАВОПРИМЕНЕНИЯ И ПЕРСПЕКТИВЫ СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ НОРМАТИВНОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ	67
Працкевич З. С. РЕЛИГИОЗНАЯ ОРГАНИЗАЦИЯ БЕЛОРУССКОЙ ПРАВОСЛАВНОЙ ЦЕРКВИ (ПРИХОД) КАК СУБЪЕКТ ГРАЖДАНСКО-ПРАВОВЫХ ОТНОШЕНИЙ С ГОСУДАРСТВОМ	75

ПОЛИТОЛОГИЯ

Буконкин Д. А. ИНФОРМАЦИОННЫЙ СУВЕРЕНИТЕТ КАК ФОРМА ГОСУДАРСТВЕННОГО СУВЕРЕНИТЕТА: ВНЕШНЕПОЛИТИЧЕСКОЕ ИЗМЕРЕНИЕ	79
Василевская В. Э. ПЕРСПЕКТИВЫ РАСШИРЕНИЯ БЕЛОРУССКО-КИТАЙСКОГО ПАРТНЕРСТВА В РАМКАХ ИНИЦИАТИВЫ «ОДИН ПОЯС — ОДИН ПУТЬ»	86
Шендик Т. А. О ПРАВОВЫХ ОСНОВАХ ПАРТИЙНОГО СТРОИТЕЛЬСТВА В РЕСПУБЛИКЕ БЕЛАРУСЬ	93

Авторы опубликованных материалов несут ответственность за достоверность приведенных фактов и сведений. Редакция может печатать статьи в порядке обсуждения, научной дискуссии, не разделяя мнения автора. Все рукописи, поступающие в редакцию, рецензируются.

Редактор Т. В. Радецкая

Компьютерная верстка Е. А. Полторжицкая

Подписано в печать 31.03.2025. Формат 60×84¹/₈. Бумага офсетная. Печать офсетная. Гарнитура *Source Serif Variable*. Усл. печ. л. 11,63. Уч.-изд. л. 10,37. Тираж 150 экз. Заказ 0000. Учреждение образования Федерации профсоюзов Беларуси «Международный университет «МИТСО». Ул. Казинца, 21-3, 220099, Минск. Отпечатано в Производственном дочернем унитарном предприятии «Типография Федерации профсоюзов Беларуси». ЛП № 3820000006490 от 12.08.2013. Пл. Свободы, 23-94, 220030, г. Минск.

© Международный университет «МИТСО», 2025

CONTENTS

ECONOMICS

Dadalko S. V., Kopytok A. V. DEVELOPMENT OF ENTREPRENEURIAL INITIATIVE IN THE FORMAT OF PARTNERSHIP OF THE STATE AND BUSINESS AS A FACTOR OF ECONOMIC SECURITY	4
Durovich A. P., Grishko N. I. POSSIBILITIES AND DIRECTIONS OF APPLICATION OF ARTIFICIAL INTELLIGENCE TECHNOLOGIES IN PERSONNEL MANAGEMENT	13
Labeyko O. A. DEMOGRAPHIC AND REGIONAL FEATURES OF DISABILITY IN BELARUS IN 2013–2022.....	23
Stolyarov H. V. MANAGEMENT FUNCTIONS PERFORMED IN MODERN ORGANIZATIONS	28
Tsikhanava L. E., Li Jing ANALYSIS OF EMPLOYMENT IN THE NEW SOCIO-ECONOMIC CONDITIONS OF DEVELOPMENT OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA	34

JURISPRUDENCE

Balieva Z. Ya. CURRENT ISSUES OF IMPROVING ADMINISTRATIVE AND TORT LEGISLATION OF THE REPUBLIC OF KAZAKHSTAN	41
Vishnevski A. F., Vishnevski A. A. PROSPECTS FOR UNDERSTANDING LEGAL CONSCIOUSNESS IN MODERN LEGAL SCIENCE.....	45
Volkova N. A. LEGAL FORMS OF PRE-CONTRACTUAL OBLIGATIONS FOR CIVIL TRANSACTIONS.....	51
Zhilinskaya V. D. FEATURES OF THE LEGAL STATUS OF AN INDIVIDUAL ENTREPRENEUR	62
Klimovich Yu. S. REMOTE PROCEDURE FOR INVESTIGATIVE ACTIONS IN CRIMINAL PROCEEDINGS: LAW ENFORCEMENT PRACTICE AND PROSPECTS FOR IMPROVING REGULATION	67
Pratskevich Z. S. RELIGIOUS ORGANIZATION OF THE BELARUSIAN ORTHODOX CHURCH (PARISHION) AS A SUBJECT OF CIVIL-LEGAL RELATIONS WITH THE STATE.....	75

POLITICAL SCIENCE

Bukonkin D. A. INFORMATION SOVEREIGNTY AS A FORM OF STATE SOVEREIGNTY: THE FOREIGN POLITICAL DIMENSION	79
Vasilevskaya V. E. PROSPECTS FOR THE EXPANSION OF THE BELARUSIAN-CHINESE PARTNERSHIP WITHIN THE FRAMEWORK OF THE «ONE BELT – ONE ROAD» INITIATIVE	86
Shendik T. A. ON THE LEGAL BASIS OF PARTY BUILDING IN THE REPUBLIC OF BELARUS.....	93

The authors of published materials are responsible for authenticity of the resulted facts and data.
The edition can print articles for discussion, scientific discussion, without sharing opinions of the author.
All manuscripts arriving in edition, are reviewed.

Editor T. V. Radetskaya
Typewriter E. A. Poltorzhitskaya

СВЕТЛАНА ВИКТОРОВНА ДАДАЛКО,
кандидат экономических наук, доцент,
профессор кафедры экономики и менеджмента
Международного университета «МИТСО»

АНДРЕЙ ВАЛЕРЬЕВИЧ КОПЫТОК,
председатель Высшего Координационного Совета Союза юридических лиц
«Республиканская конфедерация предпринимательства»

РАЗВИТИЕ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЙ ИНИЦИАТИВЫ В ФОРМАТЕ ПАРТНЕРСТВА ГОСУДАРСТВА И БИЗНЕСА КАК ФАКТОРА ЭКОНОМИЧЕСКОЙ БЕЗОПАСНОСТИ

Актуализирована проблема малого и среднего бизнеса в обеспечении экономической безопасности страны. Рассмотрены особенности взаимодействия делового сообщества в формате партнерства бизнеса и государства в Республике Беларусь. Выявлены причины того, почему рекомендации предпринимательских структур и их объединений (союзов, ассоциаций) должным образом не интегрируются в экономическую политику в полной мере. Дана функционально-целевая оценка проекту «Национальная платформа бизнеса Беларуси». Предложены и обоснованы направления стимулирования деловой инициативы, поддержки предпринимательства и формирования бизнес-климата для эффективного развития предпринимательства в стране.

Ключевые слова: государственная политика, бизнес-союзы, малый и средний бизнес, бизнес-климат, предпринимательство, партнерство государства и бизнеса, деловая инициатива, нормативные правовые акты, проект «Национальная платформа бизнеса Беларуси», предпринимательские структуры, их объединения (союзы, ассоциации), экономическая безопасность, эффективность взаимодействия государства и бизнеса.

S. V. DADALKO, A. V. KOPYTOK

DEVELOPMENT OF ENTREPRENEURIAL INITIATIVE IN THE FORMAT OF PARTNERSHIP OF THE STATE AND BUSINESS AS A FACTOR OF ECONOMIC SECURITY

The problem of small and medium-sized businesses in ensuring the economic security of the country is actualized. The peculiarities of interaction of the business community in the format of partnership between business and the state in the Republic of Belarus are considered. The reasons why the recommendations of the key republican unions and associations are not properly integrated into the economic policy are revealed. The functional and target assessment of the project «National Business Platform of Belarus». The directions of stimulating business initiative, supporting entrepreneurship and creating a business climate for the effective development of entrepreneurship in the country are proposed and substantiated.

Key words: pstate policy, business unions, small and medium-sized businesses, business climate, entrepreneurship, partnership between government and business, business initiative, regulatory legal acts, the project «National Business Platform of Belarus», republican unions of associations, economic security, efficiency of interaction between government and business.

АЛЕКСАНДР ПЕТРОВИЧ ДУРОВИЧ,
доктор экономических наук, доцент,
профессор кафедры логистики и маркетинга
Международного университета «МИТСО»

НАТАЛЬЯ ИВАНОВНА ГРИШКО,
кандидат технических наук, доцент,
доцент кафедры экономики и менеджмента
Международного университета «МИТСО»

ВОЗМОЖНОСТИ И НАПРАВЛЕНИЯ ПРИМЕНЕНИЯ ТЕХНОЛОГИЙ ИСКУССТВЕННОГО ИНТЕЛЛЕКТА В УПРАВЛЕНИИ ПЕРСОНАЛОМ

Теоретически обоснованы и систематизированы возможности и направления практического применения технологий искусственного интеллекта в процессе управления персоналом. Особое внимание уделено рекрутингу, адаптации персонала, его профессиональному развитию и обучению, маркетинговым исследованиям и аналитике персонала. Определены и охарактеризованы условия и предпосылки дальнейшей реализации потенциала технологий искусственного интеллекта в деятельности по управлению человеческими ресурсами современной организации.

Ключевые слова: адаптация персонала, искусственный интеллект, маркетинговые исследования персонала, маркетинговая аналитика персонала, машинное обучение, нейросети, обучение персонала, рекрутинг, управление персоналом, человеческие ресурсы.

A. P. DUROVICH, N. I. GRISHKO

POSSIBILITIES AND DIRECTIONS OF APPLICATION OF ARTIFICIAL INTELLIGENCE TECHNOLOGIES IN PERSONNEL MANAGEMENT

The theoretical justification is given and the possibilities and directions of practical application of artificial intelligence technologies in the personnel management process are systematized. Among them, special attention is paid to recruiting, staff adaptation, professional development and staff training, marketing research and staff analytics. The conditions and prerequisites for further realization of the potential of artificial intelligence technologies in the human resource management activities of a modern organization are identified and characterized.

Key words: personnel adaptation, artificial intelligence, personnel marketing research, personnel marketing analytics, machine learning, neural networks, personnel training, recruiting, personnel management, human resources.

ОЛЬГА АНАТОЛЬЕВНА ЛАБЕЙКО,
кандидат экономических наук, доцент,
доцент кафедры теоретической и прикладной экономики
Барановичского государственного университета

ДЕМОГРАФИЧЕСКИЕ И РЕГИОНАЛЬНЫЕ ОСОБЕННОСТИ ИНВАЛИДНОСТИ НАСЕЛЕНИЯ В БЕЛАРУСИ В 2013–2022 ГГ.

Проанализирована динамика показателей инвалидности населения в Беларуси за 2013–2022 гг. Выявлены особенности первичной инвалидности в разрезе возрастных групп, представлены структура тяжести и нозологическая структура инвалидности населения трудоспособного возраста. Показаны региональные аспекты абсолютных и интенсивных значений инвалидности в областях Беларуси. Обоснована необходимость проведения количественного и качественного анализа инвалидности населения с целью использования его результатов в государственной политике реабилитации людей с инвалидностью.

Ключевые слова: ограничения жизнедеятельности, группы инвалидности, возрастная структура первичной инвалидности, тяжесть инвалидности, региональный профиль инвалидности.

О. А. LABEYKO

DEMOGRAPHIC AND REGIONAL FEATURES OF DISABILITY IN BELARUS IN 2013–2022

The analysis of the dynamics of disability indicators of the population in Belarus for 2013–2022 is carried out. The features of primary disability in terms of age groups are revealed, the structure of severity and nosological structure of disability of the working-age population is presented. Regional aspects of absolute and intensive values of disability in the regions of Belarus are shown. The need for a quantitative and qualitative analysis of disability of the population is substantiated in order to use its results in the state policy of rehabilitation of people with disabilities.

Key words: limitations of life activity, disability groups, age structure of primary disability, severity of disability, regional profile of disability.

ГЕННАДИЙ ВИКТОРОВИЧ СТОЛЯРОВ,
*доктор экономических наук, профессор,
профессор кафедры теоретической и прикладной экономики
Барановичского государственного университета*

ФУНКЦИИ УПРАВЛЕНИЯ, ВЫПОЛНЯЕМЫЕ В СОВРЕМЕННЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ

Систематизированы основные (общие) функции менеджмента, показана их взаимосвязь. Рассмотрены принципы, этапы (шаги) и виды планирования, процесс организации деятельности. Серьезное внимание уделено принципам, этапам и видам контроля. Применительно к сельскохозяйственным организациям представлены конкретные (специальные) функции управления и дана их характеристика.

Ключевые слова: менеджмент, фирма, процесс, функции, принципы, этапы, методы, субъект и объект управления, сельскохозяйственная организация, аграрное производство.

H. V. STOLYAROV

MANAGEMENT FUNCTIONS PERFORMED IN MODERN ORGANIZATIONS

The main (general) functions of management are systematized and their relationship is shown. The principles, stages (steps) and types of planning, the process of organizing activities are considered. Serious attention is paid to principles, stages and types of control. In relation to agricultural organizations, specific (special) management functions are presented and their characteristic is given.

Key words: management, firm, process, functions, principles, stages, methods, subject and object of management, agricultural organization, agricultural production.

ЛЮДМИЛА ЕФИМОВНА ТИХОНОВА,
*доктор экономических наук, профессор,
профессор кафедры международного менеджмента
Белорусского государственного университета*

ЛИ ЦЗИН,
*соискатель кафедры международного менеджмента
Белорусского государственного университета*

АНАЛИЗ ЗАНЯТОСТИ НАСЕЛЕНИЯ В НОВЫХ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКИХ УСЛОВИЯХ РАЗВИТИЯ КНР

Исследуется динамика занятости населения Китая с 2000 по 2023 г. Рассмотрены основные показатели занятости: динамика численности работающего населения; структура занятости по секторам экономики; половозрастные характеристики занятости. Представлена аналитика изменений в численности и составе занятости, что позволяет лучше определять влияние демографических и экономических факторов на рынок труда в КНР. Особое внимание уделено новым формам занятости населения: удаленной работе и платформенной занятости, — являющимся перспективными на рынке труда.

Ключевые слова: занятость населения, экономическое развитие, Китай, динамика занятости, структура занятости, секторы экономики, платформенная занятость, удаленная работа.

L. E. TSIKHANAVA, LI JING

ANALYSIS OF EMPLOYMENT IN THE NEW SOCIO-ECONOMIC CONDITIONS OF DEVELOPMENT OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA

The article is devoted to the study of the dynamics of employment in China from 2000 to 2023. The study examines the main indicators of employment, namely the dynamics of the working population, the structure of employment by economic sector, as well as the gender and age characteristics of employment. The study provides an analysis of changes in the number and composition of employment, which allows for a better understanding of the impact of demographic and economic factors on the labor market in China. Special attention is paid to new forms of employment of the population: remote work and platform employment. It was noted that these forms are becoming increasingly important in the labor market.

Key words: employment, economic development, China, employment dynamics, employment structure, economic sectors, platform employment, remote work.

ЗАГИПА ЯХЯНОВНА БАЛИЕВА,
президент ТОО «BP Law Company»

АКТУАЛЬНЫЕ ВОПРОСЫ СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ АДМИНИСТРАТИВНО-ДЕЛИКТНОГО ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА РЕСПУБЛИКИ КАЗАХСТАН

Рассматриваются проблемные вопросы совершенствования административно-деликтного законодательства Республики Казахстан. Одним из направлений дальнейшего совершенствования административного законодательства в соответствии с п. 16 Плана действий по реализации Концепции правовой политики Республики Казахстан до 2030 года, утвержденного постановлением Правительства Республики Казахстан от 29 апреля 2022 г. № 264, является рассмотрение «возможности перевода составов административных правонарушений, предусматривающих санкцию в виде лишения специального права, лишения разрешения либо приостановления его действия, а также исключения из реестра приостановления или запрещения деятельности» (виды административных взысканий), «в отраслевые нормативные правовые акты, поскольку указанные санкции связаны с осуществлением административной процедуры».

Ключевые слова: административное право, законодательство, государственный орган, административное правонарушение, административная ответственность, административная процедура, административный акт.

Z. YA. BALIEVA

CURRENT ISSUES OF IMPROVING ADMINISTRATIVE AND TORT LEGISLATION OF THE REPUBLIC OF KAZAKHSTAN

Problematic issues of improving the administrative and tort legislation of the Republic of Kazakhstan are considered. One of the areas for further improvement administrative legislation, in accordance with paragraph 16 of the Action Plan for the implementation of the Concept of Legal Policy of the Republic of Kazakhstan until 2030, approved by Government Resolution № 264 of April 29, 2022, is to consider «the possibility of transferring the composition of administrative offenses that provide for a sanction in the form of deprivation of a special right, deprivation of a permit or suspension of its validity, as well as exclusion from the register of suspension or prohibition of activities» (types of administrative penalties), «to industry-specific regulatory legal acts, since these sanctions are associated with the implementation of an administrative procedure».

Key words: administrative law, legislation, government agency, administrative offense, administrative liability, administrative procedure, administrative act.

АЛЕКСЕЙ ФЕДОРОВИЧ ВИШНЕВСКИЙ,
доктор исторических наук, профессор права,
заслуженный работник образования Республики Беларусь

АЛЕКСАНДР АЛЕКСЕЕВИЧ ВИШНЕВСКИЙ,
кандидат юридических наук, доцент по специальности «Право»,
доцент кафедры гражданско-правовых дисциплин и профсоюзной работы
Международного университета «МИТСО»

ПЕРСПЕКТИВЫ ОСМЫСЛЕНИЯ ПРАВОСОЗНАНИЯ В СОВРЕМЕННОЙ ЮРИДИЧЕСКОЙ НАУКЕ

На фоне достижений отечественной правовой науки в исследовании понятия правосознания с позиции материализма и юридического позитивизма обращается внимание на перспективы его изучения. Показано влияние религиозного сознания на правоприменение и правосознание, менталитета народа — на правосознание, соотношение национальной идеи и правосознания, трактовки правосознания исходя из концепции прав человека и теории правового государства и др.

Ключевые слова: правосознание, доктрина, формационный и цивилизационный подходы, Священное Писание, правоприменитель, юридическое мировоззрение.

A. F. VISHNEVSKI, A. A. VISHNEVSKI

PROSPECTS FOR UNDERSTANDING LEGAL CONSCIOUSNESS IN MODERN LEGAL SCIENCE

Against the background of the achievements of domestic legal science in the study of the concept of legal consciousness from the position of materialism and legal positivism, attention is drawn to the prospects for its study. The influence of religious consciousness on law enforcement and legal awareness, the mentality of the people on legal awareness, the ratio of the national idea and legal awareness, the interpretation of legal awareness based on the concept of human rights and the theory of the rule of law, etc. is shown.

Key words: : legal awareness, doctrine, formational civilizational approaches, Holy Scripture, law enforcement, legal worldview.

НАТАЛЬЯ АЛЕКСАНДРОВНА ВОЛКОВА,
аспирант кафедры гражданско-правовых дисциплин
и профсоюзной работы Международного университета «МИТСО»

ЮРИДИЧЕСКИЕ ФОРМЫ ПРЕДДОГОВОРНЫХ ОБЯЗАТЕЛЬСТВ ПО ГРАЖДАНСКО-ПРАВОВЫМ СДЕЛКАМ

Рассмотрена проблема гражданско-правовой ответственности на преддоговорном этапе сделок. Акцентировано внимание на юридических формах выражения преддоговорных обязательств сторон по заключению основного договора. Дана оценка основным материально-правовым нормам ГК Республики Беларусь, регламентирующим предварительный договор (ст. 399 ГК) и соглашение о порядке ведения переговоров (ст. 404-1 ГК). Предложены конструктивные рекомендации по совершенствованию процесса заключения гражданско-правовых договоров.

Ключевые слова: гражданское правоотношение, гражданско-правовая ответственность, дополнительные меры, договорная ответственность, защита нарушенных прав, неимущественная ответственность, переговоры о заключении договора, предварительный договор, преддоговорный этап, сделка, соглашение.

N. A. VOLKOVA

LEGAL FORMS OF PRE-CONTRACTUAL OBLIGATIONS FOR CIVIL TRANSACTIONS

The problem of civil liability at the pre-contractual stage of transactions is considered. Attention is focused on the legal forms of expression of pre-contractual obligations when concluding civil contracts. An assessment is made of the basic substantive legal norms governing the preliminary contract (art. 399) and agreement on the procedure for conducting negotiations (art. 404-1). Constructive recommendations for improving the process of concluding civil contracts have been formulated.

Key words: civil legal relationship, civil liability, additional measures, contractual liability, protection of violated rights, non-property liability, negotiations on concluding a contract, preliminary contract, pre-contractual stage, transaction, agreement.

ВИКТОРИЯ ДМИТРИЕВНА ЖИЛИНСКАЯ,
*магистр юриспруденции,
аспирант кафедры гражданско-правовых дисциплин
и профсоюзной работы Международного университета «МИТСО»*

ОСОБЕННОСТИ ПРАВОВОГО СТАТУСА ИНДИВИДУАЛЬНОГО ПРЕДПРИНИМАТЕЛЯ

Актуализирована проблема правового статуса индивидуального предпринимателя. Рассмотрены особенности правового статуса индивидуального предпринимателя как субъекта предпринимательства. Исследована двойственность положения индивидуального предпринимателя в законодательстве. Проведен сравнительный анализ статуса индивидуального предпринимателя со статусом юридического и физического лица. Внесено предложение о придании индивидуальному предпринимателю особого статуса.

Ключевые слова: индивидуальный предприниматель, предпринимательство, гражданские правоотношения, субъекты прав, правовое положение, статус, структура, норма.

V. D. ZHILINSKAYA

FEATURES OF THE LEGAL STATUS OF AN INDIVIDUAL ENTREPRENEUR

The problem of the legal status of an individual entrepreneur has been updated. The features of the legal status of an individual entrepreneur as a business entity have been considered. The duality of the position of an individual entrepreneur in legislation has been studied. A comparative analysis of the status of an individual entrepreneur with the status of a legal entity has been conducted. A proposal has been made to give an individual entrepreneur an individual status.

Key words: individual entrepreneur, entrepreneurship, civil legal relations, subjects of rights, legal status, status, structure, norm.

ЮРИЙ СЕРГЕЕВИЧ КЛИМОВИЧ,
кандидат юридических наук, доцент,
доцент кафедры уголовно-правовых дисциплин
Международного университета «МИТСО»

ДИСТАНЦИОННЫЙ ПОРЯДОК ПРОИЗВОДСТВА СЛЕДСТВЕННЫХ ДЕЙСТВИЙ В УГОЛОВНОМ ПРОЦЕССЕ: ПРАКТИКА ПРАВОПРИМЕНЕНИЯ И ПЕРСПЕКТИВЫ СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ НОРМАТИВНОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ

На основе анализа практики правоприменения и нормативного регулирования проводимых в дистанционном порядке допроса, очной ставки и предъявления для опознания выявлены как отдельные общетеоретические, так и прикладные проблемы цифровизации уголовно-процессуальной деятельности в Республике Беларусь. Обозначены причины низкой эффективности применения на практике дистанционного порядка производства исследуемых следственных действий, указаны недостатки законодательной конструкции ст. 224-1 Уголовно-процессуального кодекса, для исправления которых предложена новая редакция названной нормы.

Ключевые слова: уголовный процесс, цифровизация, видеоконференцсвязь, веб-конференция, протокол следственного действия, государство, следователь.

YU. S. KLIMOVICH

REMOTE PROCEDURE FOR INVESTIGATIVE ACTIONS IN CRIMINAL PROCEEDINGS: LAW ENFORCEMENT PRACTICE AND PROSPECTS FOR IMPROVING REGULATION

Based on the analysis of the practice of law enforcement and regulatory framework for remote interrogation, confrontation and identification parade, both individual general theoretical and applied problems of digitalization of criminal procedural activities in the Republic of Belarus are identified. The reasons for the low efficiency of the practical application of the remote procedure for conducting the investigative actions under study are identified, the shortcomings of the legislative structure of Art. 224-1 of the Criminal Procedure Code are indicated, for the correction of which a new version of this norm is proposed.

Key words: criminal procedure, digitalization, videoconferencing, web conference, investigative action protocol, state, investigator.

ЗАХАР СЕРГЕЕВИЧ ПРАЦКЕВИЧ,
аспирант кафедры гражданско-правовых дисциплин
и профсоюзной работы Международного университета «МИТСО»

**РЕЛИГИОЗНАЯ ОРГАНИЗАЦИЯ БЕЛОРУССКОЙ ПРАВОСЛАВНОЙ ЦЕРКВИ
(ПРИХОД) КАК СУБЪЕКТ ГРАЖДАНСКО-ПРАВОВЫХ ОТНОШЕНИЙ
С ГОСУДАРСТВОМ**

Представлена система развития гражданско-правовых отношений Белорусской Православной Церкви и государства через дефиницию прихода как отдельного субъекта гражданских прав. Отмечены проблемные поля в исследовании их правового обеспечения. Сформулированы основные направления дальнейшего изучения проблематики гражданско-правовых отношений Белорусской Православной Церкви и государства.

Ключевые слова: приход, устав, государство, Белорусская Православная Церковь, Белорусский Экзархат, епархия, исполком.

Z. S. PRATSKEVICH

**RELIGIOUS ORGANIZATION OF THE BELARUSIAN ORTHODOX CHURCH
(PARISHION AS A SUBJECT OF CIVIL-LEGAL RELATIONS WITH THE STATE**

The system of development of civil-legal relations of the Belarusian Orthodox Church and the state is presented through the definition of a parish as a separate subject of civil rights. Problematic fields in the study of their legal support are noted. The main directions of further study of the problems of studying civil-legal relations of the Belarusian Orthodox Church and the state are formulated.

Key words: parish, charter, state, Belarusian Orthodox Church, Belarusian Exarchate, diocese, executive committee.

ДЕНИС АЛЕКСЕЕВИЧ БУКОНКИН,
соискатель кафедры политологии
юридического факультета
Белорусского государственного университета

ИНФОРМАЦИОННЫЙ СУВЕРЕНИТЕТ КАК ФОРМА ГОСУДАРСТВЕННОГО СУВЕРЕНИТЕТА: ВНЕШНЕПОЛИТИЧЕСКОЕ ИЗМЕРЕНИЕ

Представлены концепция информационного суверенитета, ее эволюция и актуализация в современных условиях. Проанализированы изменения подходов к понятию государственного суверенитета, а также процессов, обуславливающих необходимость более четкого определения «новых видов суверенитета». Рассмотрены информационный суверенитет и внешнеполитическое измерение его реализации. Систематизированы сложившиеся в белорусской науке подходы к пониманию информационного суверенитета.

Ключевые слова: информационный суверенитет, киберсуверенитет, государство, внешняя политика, международные отношения.

D. A. BUKONKIN

INFORMATION SOVEREIGNTY AS A FORM OF STATE SOVEREIGNTY: THE FOREIGN POLITICAL DIMENSION

The concept of information sovereignty, its evolution and actualization in modern conditions are presented. It analyzes the changes in approaches to the concept of state sovereignty, as well as the processes that necessitate a clearer definition of the so-called new types of sovereignty. The article focuses on the consideration of information sovereignty and the foreign policy dimension of its implementation. Additionally, it evaluates the existing approaches in Belarusian academia to the understanding of information sovereignty.

Key words: information sovereignty, cyber sovereignty, state, foreign policy, international relations.

ВАЛЕРИЯ ЭДУАРДОВНА ВАСИЛЕВСКАЯ,
*аспірант кафедры міжнародных адносін
Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта*

ПЕРСПЕКТИВЫ РАСШИРЕНИЯ БЕЛОРУССКО-КИТАЙСКОГО ПАРТНЕРСТВА В РАМКАХ ИНИЦИАТИВЫ «ОДИН ПОЯС — ОДИН ПУТЬ»

Рассматриваются особенности белорусско-китайского партнерства в рамках инициативы «Один пояс — один путь». Представлены и охарактеризованы фундаментальные документы, определяющие основы двустороннего сотрудничества в реализации китайской инициативы. Выявлены политические интересы участия Беларуси в реализации указанной инициативы. Определены формы и особенности белорусско-китайского партнерства в рамках ЕАЭС, ШОС и БРИКС. Дана функционально-целевая оценка моделей сопряжения проектов ЕАЭС и проектов инициативы «Один пояс — один путь».

Ключевые слова: белорусско-китайское партнерство, БРИКС, ЕАЭС, евразийская интеграция, «Один пояс — один путь»; ШОС, «Экономический пояс Шелкового пути».

V. E. VASILEVSKAYA

PROSPECTS FOR THE EXPANSION OF THE BELARUSIAN-CHINESE PARTNERSHIP WITHIN THE FRAMEWORK OF THE «ONE BELT — ONE ROAD» INITIATIVE

The article discusses the specifics of the Belarusian-Chinese partnership within the framework of the «One Belt — One Road» initiative. The fundamental documents defining the foundations of bilateral cooperation in the implementation of the Chinese initiative are presented and characterized. The political interests of Belarus' participation in the implementation of this initiative have been identified. The forms and features of the Belarusian-Chinese partnership within the framework of the EAEU, SCO and BRICS have been determined. A functional and targeted assessment of the coupling models of the EAEU projects and the projects of the «One Belt — One Road» initiative is given.

Key words: Belarusian-Chinese partnership, BRICS, EAEU, Eurasian integration, «One Belt — One Road», SCO, «Silk Road Economic Belt».

ТАТЬЯНА АЛЕКСАНДРОВНА ШЕНДИК,
кандидат политических наук,
заместитель директора Белорусского института
стратегических исследований

О ПРАВОВЫХ ОСНОВАХ ПАРТИЙНОГО СТРОИТЕЛЬСТВА В РЕСПУБЛИКЕ БЕЛАРУСЬ

Актуализирована проблема формирования предпосылок и создания условий для партийного строительства на современном этапе развития белорусского государства и общества. Рассмотрены правовые условия создания и деятельности политических партий на различных этапах становления и развития Республики Беларусь. Реконструирована динамика процессов партийного строительства, на ее основе выявлена периодизация партийного строительства. Систематизированы предпосылки и тенденции, которые обусловили характер изменений и дополнений, внесенных в Закон Республики Беларусь «О политических партиях» в 2023 г. Дана характеристика современного состояния политических партий страны, партийного представительства в Палате представителей Национального собрания Республики Беларусь восьмого созыва, местных Советах депутатов двадцать девятого созыва. Изложены авторские предложения относительно направлений совершенствования партийной работы в стране.

Ключевые слова: политическая партия, партийное строительство, этапы партийного строительства, законодательство о политических партиях, институт, система, периодизация, предпосылки, условия, тенденции, перспективы, выборы, партийное представительство, политическая социализация, артикуляция, агрегация интересов.

T. A. SHENDIK

ON THE LEGAL BASIS FOUNDATIONS OF PARTY BUILDING IN THE REPUBLIC OF BELARUS

The article actualizes the problem of formation of prerequisites and creation of conditions for party building at the present stage of development of the Belarusian state and society. Legal conditions of creation and activity of political parties at different stages of formation and development of the Republic of Belarus are considered. The dynamics of party building processes is reconstructed, and on its basis the periodization of party building is revealed. The prerequisites and tendencies, which determined the nature of amendments and additions made to the Law of the Republic of Belarus "On Political Parties" in 2023, are systematized. The author characterizes the current state of the party system of the country, party representation in the House of Representatives of the National Assembly of the Republic of Belarus of the eighth convocation, local Councils of Deputies of the twenty-ninth convocation. The author's proposals concerning the directions of improvement of party work in the country are presented.

Key words: : political party, party building, stages of party building, legislation on political parties, institution, system, periodization, prerequisites, conditions, trends, prospects, elections, party representation, political socialization, articulation, aggregation of interests.